

FYP/144/A.1.rev

25 شباط/فبراير 2022

منتدى البرلمانيين الشباب

جدول الأعمال

1. إقرار جدول الأعمال

2. الكلمات الافتتاحية

3. التحديثات بشأن مشاركة الشباب

سيقيم المنتدى التطورات الأخيرة في مشاركة الشباب العالمية والوطنية في البرلمان. سينظر البرلمانيون الشباب في النجاحات، والتحديات الحالية، ويتوصلون إلى نتائج، ويقدمون توصيات. وستقدم رئيسة مجلس المنتدى لمحّة عامة عما قام الاتحاد البرلماني الدولي به منذ تشرين الثاني/نوفمبر 2021 لدعم مشاركة الشباب، والأنشطة المقررة للعام 2022. بعدها، سيتمكن أعضاء المنتدى من أخذ الكلمة لمناقشة الأنشطة الماضية التي جرت وتلك المستقبلية المقرر إجرائها.

4. المساهمة في عمل الجمعية العامة الـ144

تماشياً مع هدف المنتدى المتمثل في تسليط الضوء على منظور الشباب في عمل الجمعية العامة وقراراتها، سيتبادل أعضاء المنتدى وجهات النظر من منظور شبابي حول:

- موضوع المناقشة العامة للجمعية العامة الـ144
- مشروع القرارين اللذين سيجري النظر فيهما في الجمعية العامة الـ144، بعنوان إعادة النظر في النهج المتبع في عمليات السلام وإعادة صياغته من أجل تعزيز السلام الدائم الذي ستنتظر فيه اللجنة الدائمة للسلام والأمن الدوليين؛ وتعزيز تكنولوجيا المعلومات

والاتصالات كعامل مساعد لقطاع التعليم، بما في ذلك خلال أوقات الجائحة، الذي
ستنظر فيه اللجنة الدائمة للتنمية المستدامة.

5. وضع حملة أنا أقول نعم للشباب في البرلمان! موضع التنفيذ: جلسة أسئلة وأجوبة حول

حصص الشباب

تدعو حملة أنا أقول نعم للشباب في البرلمان! البرلمانيين وغيرهم إلى اتخاذ تعهد واحد أو أكثر من
التعهدات الستة التي حددها البرلمانيين الشباب لتكون أكثر تأثيراً في تعزيز مشاركة الشباب في
البرلمان. ويعقد منتدى البرلمانيين الشباب سلسلة من الجلسات للتعلم في كل من تعهدات
الحملة الست الرامية إلى تمكين البرلمانيين الشباب من التعلم من بعضهم البعض واتخاذ إجراءات.
وفي الجمعية العامة الـ143 التي عقدت في مدريد، ركز المنتدى على التعهد المتعلق بدعم القنوات
التي يمكن من خلالها الاستماع إلى آراء الشباب في البرلمان، وبحث في مؤتمرات البرلمانيين الشباب
على وجه الخصوص.

وفي الجمعية العامة الـ144، سيعقد المنتدى جلسة أسئلة وأجوبة حول التعهد المتعلق بتعزيز حصص
الشباب في البرلمان.

ووضعت العديد من البلدان أنظمة الحصص لزيادة تمثيل الشباب في البرلمان. تشمل حصص
الشباب السارية المقاعد المحجوزة أو الحصص التشريعية للمرشحين أو حصص الأحزاب السياسية.
على الرغم من أن حصص الشباب جديدة نسبياً، فقد أثبتت فعاليتها أينما وجدت، لا سيما
عندما تكون طموحة، وتستهدف الشباب البالغين وتقترب بعقوبات لضمان تنفيذها. يُظهر بحث
الاتحاد البرلماني الدولي أن أربع دول لديها حصص للشباب على أساس المقاعد المحجوزة، وخمس
دول لديها حصص تشريعية للمرشحين، وثمانية عشر دولة لديها حصص حزبية.

والهدف من جلسة الأسئلة والأجوبة هو توفير منصة للنواب الشباب لتقديم تقرير عن استخدام
الحصص في بلدانهم، بالإضافة إلى توفير منصة لأولئك الذين يطمحون إلى تعزيز الحصص في
بلدانهم للتعلم من الآخرين.



إن البرلمانين الشباب مدعوون إلى الحضور على استعداد لتبادل الخبرات بشأن إحدى الأسئلة التالية في غضون ثلاث دقائق:

- ما هي النتائج التي تسفر عنها حصص الشباب الحالية من حيث تمثيل الشباب في البرلمان؟
- كيف يمكن أن تكون حصص الشباب أكثر طموحاً؟
- كيف تتفاعل حصص الشباب مع حصص أخرى محتملة قائمة، مثل الحصص الجندرية؟
- كيف يمكننا أن نجعل حصص الشباب أكثر فعالية؟
- كيف يمكن لأعضاء البرلمان الشباب تعبئة الدعم السياسي لتحقيق حصص للشباب سواء في التشريعات أو داخل الأحزاب السياسية؟

ونظرًا لأن وقت أخذ الكلام سيكون محدودًا بثلاث دقائق خلال جلسة الأسئلة والأجوبة، يُشجع النواب الشباب على مشاركة مساهمات شاملة خطية على سؤال واحد أو أكثر من الأسئلة المذكورة أعلاه.

6. الأعمال التحضيرية للجمعية العامة الـ145 (تشرين الأول/أكتوبر 2022)

كما جرت العادة، سيقوم المنتدى بالتحضير للجمعية العامة الـ145 من خلال مناقشة، من منظور شبابي، قرار جدول أعمال اللجنة الدائمة للديمقراطية وحقوق الإنسان: الزخم البرلماني لدفع عجلة التنمية المحلية والإقليمية للبلدان التي تشهد مستويات عالية من الهجرة الدولية ووقف جميع أشكال الاتجار بالبشر وانتهاكات حقوق الإنسان، بما في ذلك تلك التي ترعاها الدولة. ستتم دعوة أعضاء المنتدى إلى الموافقة على مقرر يعينه مجلس منتدى البرلمانين الشباب لتقديم تقرير استعراضي شبابي عن هذه البنود إلى اللجنة الدائمة.

7. انتخاب أعضاء مجلس منتدى البرلمانين الشباب

سينتخب المنتدى عضو مجلس واحد من المجموعة العربية ليحل محل سعادة الدكتور علي عبدالرسول القطان (دولة الكويت) الذي لم يعد عضواً في المجلس. وقد رشحت المجموعة العربية برلمانياً شاباً (رجلاً) من دولة الكويت ليحل محل سعادة الدكتور علي عبدالرسول القطان. سيدعى المنتدى لانتخاب المرشح لعضوية المجلس.

8. ما يستجد من أعمال





Inter-Parliamentary Union
For democracy. For everyone.

144th IPU Assembly

Nusa Dua, Indonesia
20-24 March 2022



FYP/144/A.1.rev
25 February 2022

Forum of Young Parliamentarians

Agenda

1. **Adoption of the agenda**
2. **Opening remarks**
3. **Updates on youth participation**

The Forum will take stock of recent developments in global and national youth participation in parliament. The young parliamentarians will reflect on successes and current challenges, draw conclusions and make recommendations.

The President of the Board will give an overview of what the IPU has done since November 2021 to support youth participation and the activities planned for 2022. The floor will then be opened to members of the Forum to discuss both these past and planned future activities.

4. **Contribution to the work of the 144th Assembly**

In line with the objective of the Forum to mainstream youth perspectives in the work and decisions of the Assembly, members of the Forum will exchange views from a youth perspective on:

- The theme of the General Debate of the 144th Assembly
- The draft resolutions under consideration at the 144th Assembly, entitled *Rethinking and reframing approaches to peace processes with a view to fostering lasting peace*, to be considered by the Standing Committee on Peace and International Security; and *Leveraging Information and Communication Technology as an enabler for the education sector, including in times of pandemic*, to be considered by the Standing Committee on Sustainable Development.

5. **Putting the *I Say Yes to Youth in Parliament!* campaign into action: Q&A session on youth quotas**

The *I Say Yes to Youth in Parliament!* campaign calls on parliamentarians and others to take one or more of the six pledges identified by young MPs to be most impactful in enhancing youth participation in parliament. The Forum of Young Parliamentarians is holding a series of sessions to dig deeper into each of the six campaign pledges to empower young MPs to learn from each other and to take action. At the 143rd Assembly in Madrid, the Forum focused on the pledge pertaining to supporting youth channels in parliament and explored caucuses of young MPs in particular.

#IPU144

At this 144th Assembly, the Forum will have a Q&A session on the pledge pertaining to promoting youth quotas in parliament.

Many countries have instituted quota systems to increase youth representation in parliament. Youth quotas in place include reserved seats, legislated candidate quotas or political party quotas. Although relatively new, youth quotas have proven to be effective where they exist, especially when they are ambitious, target young adults and are coupled with sanctions to ensure their implementation. IPU research shows that four countries have youth quotas based on reserved seats, five countries have legislated candidate quotas, and eighteen countries have party quotas.

The objective of the Q&A session is to offer a platform for young MPs to report on the use of quotas in their countries, as well as to provide a platform for those aspiring to promote quotas in their own countries to learn from others.

Young parliamentarians are invited to come prepared to share experiences on one of the following questions in three minutes:

- What results are existing youth quotas yielding in terms of youth representation in parliament?
- How can youth quotas be most ambitious?
- How do youth quotas interact with other possible existing quotas, such as gender quotas?
- How can we make youth quotas more effective?
- How can young MPs mobilize political support to bring about youth quotas both in legislation and within political parties?

As speaking time will be limited to three minutes during the Q&A session, young MPs are encouraged to share more thorough contributions to one or more of the questions listed above in writing.

6. Preparations for the 145th Assembly (October 2022)

As per usual practice, the Forum will prepare for the 145th Assembly by discussing from a youth perspective the resolution on the agenda of the Standing Committee on Democracy and Human Rights: *Parliamentary impetus to local and regional development of countries with high levels of international migration and to stopping all forms, including state-sponsored, of human trafficking and human rights abuses*. The members of the Forum will be invited to approve the appointment of a Rapporteur nominated by the Board of the Forum of Young Parliamentarians to provide a youth overview report on this item to the Standing Committee.

7. Election to the Board of the Forum of Young Parliamentarians

The Forum will elect **one Board member from the Arab Group** to replace Mr. Al Kattan (Kuwait) who is no longer a member of the Board.

The Arab Group has nominated one young parliamentarian (male) from Kuwait to replace Mr. Al Kattan. The Forum will be invited to elect the nominated candidate to the Board.

8. Any other business